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Maite Arruabarrena Unanue
Errenteria lau haizeetara!
Itziar Gomez

Maite Arruabarrena Unanue mezzo-sopra-
noa da, eta batez ere opera-kantaria. 
Maitek dio kantuak hautatu zuela bera. 

Errenteriarra izateak ere baldint zatuko zuen bere 
ibilbidea. Errenteria eta musikaren arteko maitasun 
harremana aspaldikoa baita. 

Kantat zea da ahoarekin soinuak sort zea eta 
hauek modu harmoniat suan jostea melodia bat 
osatuz. Eta helburua izan ohi da ent zulea hun-
kit zea eta lilurat zea; horretarako dohain berezia 
dauka Maite Arruabarrena mezzo-sopranoak. 
Mundu zabalean erakut si du bere kanturako artea 
eta kritika onenak jaso ere bai. 

Txikitan hasi zen abesten Jose Luis Ansore-
naren eskutik Errenteriako Orereta haur abes-
bat zan, gero Oinarrin aritu zen, eta aurrerago, 
Andra Marin. Hasiera-hasieratik ikusi zuen Jose 
Luis Ansorenak bere talentua eta Maitek gazte-
gaztetandik ekin zion bakarlari bezala kantat zeari 
eta ikasteari. Kantuaren munduan murgildurik 
Italiara joatea erabaki zuen eta Claude Thiolas mai-
suarekin osatu zituen bere kantu ikasketak. Bide 
honetan, Italiako Toti dal Monte sari ospet sua 
irabazi zuen eta horixe izan zen nolabait bere 

ibilbide profesionalaren abiapuntua. Hortik aurrera 
han eta hemen, gure mugetatik at ibili da bere 
artea erakusten. Ahot s ederra eta teknika egokia 
ezinbesteko dira ondo abesteko, eta Maitek horiez 
gain agerian ditu talentua eta abesteko gustua ere. 
Aditu askok dioen moduan Maite Arruabarrena 
jendearengana ailegat zen da eta horixe da artista 
izatea, artea zabalt zea gainont zekook goza 
dezagun. 

Igande arrat salde batean bota diot gal-
dera zaparrada eta hemen bere eskarmentutik 
erant zundakoak.

–Nola gogorat zen dituzu zure hasierak 
kantuaren munduan? 

Zazpi urterekin hasi nint zen Orereta abes-
bat zan. Jose Luis Ansorenak ikastolako haurrekin 
abesbat za sortu nahi zuen eta lagunak eta ni han 
joan ginen proba egitera. Oso ondo gogorat zen 
dut proba hura, zorionez gainditu genuen eta hura 
izan zen nire hasiera. Handik aurrera hazten joan 
zen nire kantuarekiko maitasuna. Orereta abes-
bat zetik Oinarrira pasatu nint zen eta handik Andra 
Marira.
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–Zer zen zuret zat hasiera hartan kan
tat zea? 

Plazera dudarik gabe. Ez zen inoiz joko bat 
izan, musika bokalak erabat erakarri ninduen 
hasiera-hasieratik eta lagunek korua ut zi izan 
balute ere, nik berdin-berdin jarraituko nuen.

–Beraz, hasiera haiek lotuta egon ziren 
beti Jose Luis Ansorenarekin. Zer izan da 
zuret zat Aita Ansorena?

Oso pert sona inportantea nire musika ibilbi-
dean. Jose Luis Ansorenak erakut si zidan kantua 
eta musika maitat zen. Bere eskutik jabetu nint zen 
gizakiok zenbat trasmititu dezakegun ahot saren 
bidez. Nire lehen musika-maisua izan zen, apalta-
sun osoz eta modu maitakorrean tratat zen gintuen 
kantariak, baina baita modu zorrot zean hala behar 
izan ezkero. Ansorena musiko handia da eta asko 
ikasi nuen bere ondoan. Nire eskerrik beroenak 
hemendik.

–Jose Luis Ansorenak jaso berri du Eusko 
Ikaskunt zaren «Manuel Lekuona» saria.

Bai, sari merezia inondik inora, musikari 
handia da eta lan bikaina egin du urteetan zehar. 
Errenteria musika koral munduan aint zindari izan 
da bere lanari esker. Berak sortu zituen Andra 

Mari abesbat za, haurren Orereta abesbat za, gaz-
teen Oinarri… Eresbil musika art xiboa ere berak 
bult zatu zuen, euskal konpositore askoren lana 
ezagut zera emanez. 

–Abesbat zan kantari eta berehala bakar
lari, nola izan zen pauso hura? Zer sentit zen 
zuen neska gazte batek jendaurrean kan
tat zen?

Egia esan, oso azkar hasi zen Jose Luis 
bakarkako zatit xoak niri eta beste gaztet xo bat zuei 
eskaint zen. Jendaurrean lehenengo aldiz Donostiako 
Udalet xeko Areto Nagusian abestu nuen, Gabonak 
ziren, eta urduritasunak ez zidan ut zi ahot sa kanpo-
rat zen ia. Oso ondo oroit zen dut sent sazioa, 8 urte 
izango nituen, pent sa! 

Egia esan, pert sona bezala indartu egin nin-
duen bakarlari gisa hasteak, beste arlo bat zuetan 
segurtasunik ez zuen neskato bat bezala sentit zen 
nint zen, eta jendaurrean arit zeak bult zada handia 
eman zidan. Berehala jabetu nint zen zeinen ede-
rra den jendea hunkit zea kantuaren bidez, ikara-
garri betet zen du horrek. Hartu eman berezia da, 
bete-betea.

–Musika ikasketak Errenterian hasi zeni
tuen Silbi maisuarekin bere et xean, gero 

Andra Mari abesbatzarekin Musikasten (2009).
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Donostiako udal kont serbatorioan; Nola 
gogorat zen dituzu garai haiek?

Esfort zu handikoak izan ziren. Eskolatik 
kanpo musika ikasketak egitea ez zen samurra 
izan, baina argi nuen ikasketa horiek egin nahi 
nituela kosta hala kosta. Musikarako zaletasuna 
eta dohaina agert zen nuela uste dut eta ikasketak 
egitea zen bide horri helt zeko bidea.

–Eta bidean Juanito Eraso Baztango 
kantu irakaslea ere izan zenuen. Nolakoak 
izan ziren eskolak berarekin?

Une haietan interesgarriak eta estimu-
lat zaileak. Izugarri maite zuen ahot sa gizon hark, 
musikarekiko sentiberatasun handikoa zen, 
baina bere izaera eta nirea ez ziren bateragarriak 
eta azkenean ilusioz hasi nuen bide hura ez zen 
bukatu espero bezain ondo. Dena den, aurrera 
begira honek ikasketa bat ere eman zidan, noski.

–Noiz hasi zen Maite Arruabarrena 
pent sat zen kantua izango zela bere bidea?

Nik uste t xikitatik ulertu nuela kantuak 
toki berezia izango zuela nire bizit zan. Baina nire 
lanbide bihurtuko zela, berriz, ez nuen argi ikusi 
nahiko berandu arte; zalant za handiak izan nituen 
beti. 

Jende askok esaten zidan kantua nuela 
bidea, baina nik oso konplikatua ikusten nuen, bel-
dur handia ematen zidan pausoa emateak eta gero 
gauzak ondo edo espero ez bezala ez aterat zeak. 
Errealista nint zen edo agian pixka bat beldur-
tia ere bai, pent sat zen nuen kantuaz bizit zea oso 
zaila zela eta horregatik atera nuen Psikologiako 
lizent ziatura. Kantuaren ikasketak ez nituen baz-
tertu, baina Unibert sitateak lehentasuna izan zuen 
une hartan niret zat.

–Zeuk erabaki zenuen kantua edo hark 
hautatu zintuen?

Hark hautatu ninduela pent satu dut beti. 
Badakit ikuspegi erromantikoegia dela, baina kan-
tuari diodan errespetuak ez dit inoiz ut zi erabaki 
hori serioski hart zen.

–Eta gero, Italiara, eta han sari ga
rran t zit su bat irabazi. Nola irit si zinen hara?

Ia aldi berean bukatu nituen Psikologiako 
ikasketak eta kantukoak Donostiako Orfeoiko 
kantu-eskolan. Orduant xe Bart zelona aldean 
zenbait kont zertu egiten hasia nint zen. Eta irit si 
zen unea; erabaki bat hartu behar nuen. 

Kantuko bi ikaskide Italiara zihoazen Claude 
Thiolas irakasle ospet suarekin hamabost eguneko 
ikastaro bat egitera, eta azkeneko momentuan, 

haiekin joatea erabaki nuen. Funt sezkoa zen 
niret zat aditu hark niri kantat zen ent zutea eta 
bere irit zia jakitea. Irudit zen zit zaidan Italiako lirika 
munduan hain sartuta zegoen irakasle batek iriz-
pide argia izango zuela. Beraz, pent satu nuen, 
hara joan, irakasle hark nire ahot saz zer esaten 
zuen ent zun, eta horren arabera erabakiko nuela.

Eta bit xia izan zen, irakasleak hasieratik inte-
resa agertu zuen eta “Toti dal Monte” lehiaketara 
aurkezteko proposamena egin zidan. Horrela ba, 
elkarrekin lanean hasi ginen eta handik bost hila-
betetara lehenengo saria irabazi nuen.

Maite Arruabarrena Orfeo operan.
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–Italian kantu lirikoa eta musika klasikoa 
oso bestela bizi dutela ematen du, tradizio 
handiagoa dagoela. Nola sentitu zinen han? 
Zer eman zizun Italiak? 

Bai, opera arloan tradizio handiko herria da 
Italia, hangoak dira opera konpositore ospet suenak 
eta italiarrak oso harro daude horretaz. 

Harrera ona egin zidatela esango nuke, eta 
han igaro nituen urte haietan asko ikasi nuen, 
maisu eta lankide onak izan nituelako batez ere, 
baina baita Italian artea bazter guztietan arnasten 
delako ere. 

–Zer falta dugu hemen musika kulturan?

Tradizioz herri abeslaria da gurea, baina 
bat zuetan konsiderazioa falta izan zaigula esango 
nuke. Zorionez, egoera aldatuz joan da pixkanaka 
eta uste dut gaur egun, ez duela inork zalant zan 
jart zen musikak zer nolako garrant zia duen gure 
herriaren garapen intelektualean eta ongi izatean, 
ezinbestekoa da musika ere herri batek aurrera 
egiteko. Ahalegin handiak egin dira bide horretan; 
Musikene dugu adibide bat.

–Behar bezala estimatua sentit zen zara 
zure herrian?

Bai. Errenteriak beti agertu dit nire musika 
jarduerekiko poza eta harrotasuna. Herrian abestu 
izan dudanean maitatua sentitu naiz eta ni ere 
saiat zen naiz kantuaren bidez erakusten nire esker 
ona.

–Emakume batent zat eta gizonezko 
batent zat, berdina da bidea? Oztopo gehiago 
ditu emakumeak?

Bidea berdina dela esango nuke, hau da, 
ikasketa garaian eta lanbidearen lehen pausoetan 
ez dago alderik gizonezkoa edo emakumezkoa 
izan. Baina behin honetan hasita, lan honek 
behart zen zaitu maiz egotera et xetik kanpo, bidaia 
asko egitera… eta familia bat sort zeko garaia iris-
ten denean, emakumeak zailtasun handiagoak 
ditu. Horregatik, emakume abeslari bat zuk haurrik 
ez izatea erabakit zen dute, bat baino gehiago eza-
gutu ditut. Gizonezkoek ez dute horrelako kezka-
rik, gogorra egiten zaie, noski, familiagandik urrun 
egotea, baina ez da berdina.

–Errenteriatik irten zarete abeslari ugari; 
It ziar Martinez, It ziar Lesaka, Maria Mendiza
bal. Izan duzue zuen artean harremanik?

Lauak Andra Mari abesbat zan osatu gara 
kantari gisa, baina denboraldi desberdinetan. It ziar 
Martinezekin izan dut harremanik handiena, asko-
tan abestu genuen elkarrekin.

–Ainhoa Arteta ere zure garaikidea da. 
Non ezagutu zenuen?

Bai, urte berekoak gara. Ainhoa t xikitatik 
ezagut zen dut biak ibilt zen ginelako kont zertu 
eta lehiaketa berdinetan bakarlari gisa, bera 
Tolosako Eresoinka abesbat zarekin eta ni Orereta 
ikastolakoarekin.

Geroago, Donostiako Udal kont serbatorioan 
ere topo egin izan dugu.

Bilbon abestu genuen elkarrekin lehenengo 
aldiz, Rossiniren opera batean, eta handik aurrera, 
beste hainbat alditan izan dut berarekin abesteko 
aukera.

“Manon” operan.
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–Beste neska askori bidea zabaldu diezu, 
baduzu horren kont zient zia?

Egia esan, ez dut inoiz horretan pent satu, 
eta jabetu ere ez. Baina horrela bada, espero dut 
kantuaren bideari ekin eta ez daitezela damutu. 
Eta nahi nuke nik izan dudan suertea izatea haiek 
ere. 

–Zer da kantuaren mundu horretan zai
lena?

Beti ikuslegoaren kritikapean egon beha-
rra. Musikariok, eszenatoki baten gainean jart zen 
garen aldiro jaso behar dugu ent zuleen onirit zia 
eta horrek presio handia sort zen digu. Bestalde, 
et xetik kanpo egon beharra, familia eta lagunen-
gandik urrun, hori ere gogorra egiten da.

–Eta orain irakasle ere bai Musikenen. 
Nola aldat zen da ikuspegia alde batean egon 
edo bestean?

Uste dut ikuspegi berdina mantent zen 
dudala bi kasuetan. Eskola ematen dudanean 
abeslari sentit zen jarrait zen dut eta abesten ari 
naizenean ikasle, ezin dira bi aldeak bereiztu. Ze 
kantuan eta musikan, eta agian bizit zaren beste 
ataletan ere, ez baikara sekula iristen erabateko 
jakinduriara. Ikasleak abeslari kont siderat zen ditut 
beti eta ni neu ikasle, hainbeste ikasten dut uneoro 
haiekin!

–Zerk betet zen zaitu gehiago? Kanta t zeak 
edo irakasteak?

Betet ze modu desberdinak dira eta ez zait 
erraza egiten biak alderat zea. 

Kantat zeak, musika egiteak, emozio parega-
beak sort zen dizkit, deskribat zen zailak diren emo-
zioak, sakonean ukit zen zaituztenak.

Eta nire irakaskunt zari esker, nire ikasleek 
ere emozio horiek sentit zen badituzte, ez dago 
niret zat poz handiagorik.

–Orain neska gazteek zuek izan zenu
tena baino errazagoa daukate?

Errazagoa daukate ikasketak egiteko 
garaian. Gaur egun kantua ikasteko aukera han-
diagoak daude nire garaian baino, ez dute derri-
gorrezkoa urrutira joatea goi mailako prestakunt za 
bat edukit zeko, eta gainera, teknologia berriei eta 
komunikabideen garapenari esker, informazio ika-
ragarria dute eskura ikasleek.

Baina lehia ere handiagoa da orain. Gaur 
egun abeslari gazte oso onak daude, ahot s 
bikaina eta prestakunt za hobea dute, ez da erraza 
hainbesteren artean tokit xo bat aurkit zea. Izaera 

sendoa behar dute animoa eta konfiant za ez 
galt zeko.

–Zer da kultura herri batent zat?

Pert sona batent zat den berbera: bere izpiri-
tuaren aberastasun iturria.

–Zerekin gozat zen du gehien Maitek?

Zorionez, gauza askorekin gozat zen dut: 
Familiarekin egoten, liburu eder bat irakurt zen, 
paisaia polit bat ikusten, senarrak prestatutako 
jaki goxoren bat jaten… eta musikarekin, noski, 
bereziki musikarekin.

–Errenteria esan eta zer datorkizu gogora?

Familia, lagunak, Orereta ikastola, Andra 
Mari abesbat za, Eresbil, kantua…

Eta Maite Arruabarrena Unanuek esan-
dakoak gerat zen zaizkigu barru-barruan, bere 
ahotan ent zundakoak dutelako argi berezia. Eta 
ikusita bere begien urdina, bere ilearen horia… 
gogora etort zen zait gure kondairak aipat zen 
digun Mari Anbotokoa, urrezko orrazearekin orraz-
ten. Mari zelako gure herrikoa, eta zelako ausarta. 
Eta horrelakoxea dugu Maite; eme, kantari, ama 
eta ausarta. Eta gu, poz-pozik errenteriarra dugu-
lako. Bide luzea dauka oraindik osat zeko… eta guk 
berarekin gozat zeko! Bejondeizula!


